
9 “důvodů“ proč je již nejhorší krize za námi

V následujících řádcích se pokusíme nabídnout hypotézu prezentovanou americkým 
ekonomem Davidem Callawayem, podle níž již není důvod se obávat, že pravé jádro nynější 
finanční  krize  ještě  propukne.  Svůj  názor  pak  Callaway  s mírnou  dávkou  ironie  opírá  o 
následujících 9 důvodů:

1. Obamova administrativa vyřešila problém neúměrných odměn a bonusů pro vysokou 
exekutivu, tím že vytvořila funkci tzv. Special Master for Compensation, jež by na 
tyto  bonusy  měl  dohlížet  a  regulovat  je.  Místo  toho,  aby  přesunula  pravomoci 
k akcionářům, tak vláda vytvořila další vysoce placenou funkci, což znamená, že má 
stále  dostatek  prostředků  k vytváření  dalších  Special  Masters.  Ale  proč  proboha 
Special  Master?  To  pojmenování  evokuje  vzpomínky  na  chlapecké  matematické 
gymnázium,  kde  se  pod  tímto  pseudonymem  z vyhublých  matematiků  stávali  o 
přestávce hrdinové z kultovního seriálu Power Rangers. Odpovědí může být možná 
kyselá příchuť z původně navrhovaného pojmenování – car.  

2. Ruku  v ruce  s postupně  rostoucími  akciovými  trhy  ochabuje  snaha  vládní 
administrativy regulovat již tak děravý finanční systém jako takový, stejně jako ve 
Velké Británii, kde regulační návrhy leží na stole už několik měsíců. Ano, dávat FEDu 
ještě  více  moci  je  děsivé.  Ano,  kombinace  SEC  a  Commodity  Futures  Trading 
Commission je děsivá. Nicméně případ Bernie Madoff je děsivější...

3. Vyřešení problému GM. Kdyby ještě před měsícem někdo tvrdil, že v den, kdy jeden 
z největších  průmyslových  gigantů  General  Motors  přejde  do  bankrotového  řízení, 
trhy porostou, asi by byl považován za blázna. Tyto růsty byly znamením schopnosti 
Obamova  týmu  otočit  názor  společnosti  o  180  stupňů.  Z původně  prezentovaného 
názoru,  že  pád  takovéhoto  giganta  způsobí  národní  katastrofu,  jsou  dnes  všichni 
přesvědčeni, že Chapter 11 je vlastně důvodem k oslavě. Dá si někdo drink za 50 mld. 
USD?

4. Když už je řeč o záchraně GM, dalším „pozitivním“ znakem může být i jmenování 
bývalého  šéfa  AT&T  Eda  Whitacreho  Jr.(67)  člověkem,  který  má  GM  vyvést  z 
nejhoršího, což ve spojitosti s tím, že novým CEO Procter & Gamble byl jmenován 
Robert  McDonald (56), nalévá do korporátní Ameriky důvěru, že z krizových časů 
vyvedou  korporátní  Ameriku  pouze  zkušení  „pardálové“  (co  na  tom  že  ji  sami 
způsobili). Pro novou, inovativnější a dynamičtější generaci ve vysokých exekutivních 
funkcích ještě není místo.

5. Nyní, 20 let po masakru na náměstí Nebeského klidu, kdy Čína znovu povolila přístup 
na  Twitter,  Facebook  a  ostatní  diskusní  sociální  sítě,  se  tato  velmoc  rozhodla 
k dalšímu radikálnímu zásahu do svobody uživatele.  Po výrobcích  počítačů  čínská 
vláda přímo požaduje, aby od 1. července dováželi pouze PC se softwarem schopným 
blokovat „problematické“ webové adresy. Hrůza, jistě, nicméně i tento fakt lze brát za 



znamení,  že  se  čínské  vládě  podařilo  překonat  mnohé  ekonomické  překážky  a 
pomohla občanům nastartovat hospodářství, a proto si je opět může dovolit obtěžovat 
a házet klacky pod nohy.

6. Dokonce i ve chvíli, kdy Macao obrátilo svou pozornost zpět k otevření Hard Rock 
hotelu jako součásti masivního plánu na vybudování obřího gambling resortu, američtí 
regulátoři  zmrazují  miliony dolarů hráčům online pokeru.  Ve chvíli,  kdy federální 
vláda  a  zbylé  státy  USA  zoufale  potřebují  navýšit  příjmy  (např.  zdaněním výher 
z online  sázení  a  hazardu),  je  potěšitelné  je  sledovat,  že  si  nedělají  žádné  starosti 
s případným pokračujícím propadem ekonomiky natolik, aby si nemohli dopřát starou 
dobrou americkou prohibici.

7. Momentálně se americká ekonomika potýká s problémem rostoucích úrokových sazeb 
při poskytování půjček, jež plynou z rostoucího zadlužování. O problému s tím úzce 
spojeným, tj. inflací se však zatím píše jen okrajově. A proč také? Vláda investovala 4 
biliony USD, abychom se vyhnuli depresi, tak proč se strachovat když se to podařilo?

8. Výborným znamením jsou i čtvrteční zprávy z měsíčního reportu FED, tzv. Béžové 
knihy,  podle  níž  5  z 12  Fed  bank  reportovalo,  že  pokles  ekonomické  aktivity  se 
zpomaluje! 5 z 12! No není to úžasné?

9. Možná tím nejzářivějším příkladem toho, že nejhorší časy již pominuly, je názorový 
kotrmelec drtivé většiny médií,  jež z informování o hlubokém medvědím trhu nyní 
reportují  o dosažení  dna.  Trvalo to 3 měsíce a na trzích  převládá optimismus  nad 
pesimismem…A právě proto by investoři měli být vystrašeni. Ve chvíli kdy by měla 
být  na otázku „Co se to  děje na trzích?“ ta  správná odpověď „Proč,  vždyť  jdeme 
správným směrem“  si  stále  více  lidí  uvědomuje,  že  aktuální  růsty  nejsou  zdaleka 
podpořeny všemi zásadními ukazateli. A to je přece špatně!
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